
 

 

Pastures, ramaderia extensiva i Nova PAC 
   

Per Jesús Domingo 

 

La Fundació Savia, una entitat sense ànim de lucre d'àmbit nacional a Espanya que té 

com a objectiu posar en valor el món rural, ha sortit a la palestra en defensa de la 

ramaderia extensiva i en contra d'una sèrie d'afirmacions de la consellera andalusa 

d'Agricultura, Carmen Crespo, que entenen "que no responen a la realitat del que està 

passant a Andalusia amb el repartiment de les Ajudes que arriben des de Brussel·les per 

compensar econòmicament als agricultors i ramaders de les pèrdues que tenen a les 

seves explotacions agràries". De fet, defensen la taxa plana per a la ramaderia de 

extensiu i temen que les pastures i la ramaderia extensiva "van a servir de nou de 

moneda de canvi en la negociació que es va a dur a terme dins de la Conferència 

Sectorial". 

 

En un comunicat de premsa, aquesta Fundació assenyala que "Brussel·les sap molt bé 

que el camp no l'abandonen qui produeix molts quilos de collita per hectàrea o tenen 

moltes hectàrees de terres de cultiu. El camp ho abandonen els productors més 

necessitats (fràgils i desafavorits), que són, malauradament, aquells que tenen les pitjors 

terres (serres), produeixen menys quilos per hectàrea, i han de fer un major esforç físic 

diari per recollir la poca collita que seus febles terres produeixen, que és el que, per 

exemple, els passa tots els dies de l'any (365 dies) als ramaders de extensiu". 

 

Són els ramaders els més perjudicats, els fets ho demostren, ja que són els que, any rere 

any, tanquen les seves explotacions (2 de cada 3 des que es va començar a aplicar la 

PAC a Espanya), i veuen amb tristesa que no troben en els seus fills qui vulgui 

continuar amb la ramaderia i les seves terres de pastures; i observen amb molt pesar, 

com es despoblen les seves petites poblacions i desapareixen els seus animals, les seves 

deveses i el que és pitjor la seva identitat i cultura rural. 

 

És, sens dubte, l'ofici de pastor el que principalment està desapareixent de camp (12 

milions d'ovelles perdudes) i el que més terres abandona (15 milions d'hectàrees de 

pastures) des que a Espanya s'està, segons l'esmentada Fundació, mal aplicant la PAC. 

 

En aquest sentit, consideren que aquest greu problema estatal està perjudicant 

especialment a Andalusia en el tema de les pastures i la ramaderia extensiva, "per això 

no compartim les declaracions de la consellera quan diu: 'No creiem en la tarifa plana, 

perquè no tots som iguals en l'agro 'o la Unió Europea' no imposa canvis bruscos ni girs 

de 180 graus en la PAC', perquè aquestes frases dites a Andalusia tanquen un concepte 

de la PAC (manteniment dels Drets Històrics i les 52 Regions) totalment diferent dels 

objectius que persegueix la Unió Europea amb la nova PAC (2023-2027) i de el Pacte 

Verd Europeu; i, a més, va en direcció contrària a les decisions que ja estan prenent els 

altres estats membres (taxa plana i una sola Regió). Sota pena que ens estigui passant 

com aquella bona mare que veient desfilar al seu fill amb el peu canviat dir: tots porten 

el peu canviat, menys el meu fill". 

 

Així mateix, defensen que la UE està, amb les dues últimes estratègies de el sector 

(Biodiversitat i De la Granja a la Taula), desplegant tot un seguit d'objectius que 



busquen garantir la viabilitat de el sector primari a la vegada que reforçar el medi rural i 

la biodiversitat. Pel que consideren que "en la mesura que siguem capaços de traslladar 

a territori aquestes línies de treball, Andalusia serà reforçada en la PAC, perquè estarem 

aplicant polítiques coordinades. Si, en canvi, ens entestem a tenir els nostres propis 

objectius, contraris als generals, és més probable que el resultat a mig termini pugui 

pesar-nos enormement ". 

 

És per tot això que s'assegura que "en aquesta injusta situació, caldria fer-se algunes 

preguntes clau: És admissible tanta desigualtat entre els diferents territoris i activitats? 

Es va a tornar a discriminar d'una manera tan penosa a la ramaderia extensiva? Sobre 

ens representaran ara que siguin diferents dels que ens van representar amb els resultats 

coneguts en l'any 2013? Ens demostrin, si us plau, amb nombres que no ens beneficia 

una Taxa Plana als ramaders de extensiu. Facin un exercici de transparència, com és la 

seva obligació i ens diguin la veritat". 

 

 


